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Miliardáři zvažují 
spolupráci s městem
Investorské fórum svolané 
v souvislosti s plánem Prahy 
vytvořit podnik s develope-
ry při stavbě trasy metra D 
navštívili zástupci skupin 
Penta, Passerinvest, Sekyra 
Group či HB Reavis. str. 4

Odběratelů plynu ubývá. 
Nepomáhají ani dotace
Zájem domácností o využití 
zemního plynu již sedm 
let v řadě upadá. Navzdory 
snaze plynařů a dotacím 
na nákup kotlů klesl loni 
počet domácích odběratelů 
o další čtyři tisíce. str. 5

ŘSD chystá kolem Prahy 
šestiproudé dálnice
Kolem metropole by měly 
vést převážně šestiproudé 
dálnice. Podle plánu ŘSD se 
jako první dočká rozšíření 
D11 v úseku od pražského 
okruhu po exit Jirny. str. 6 

Výbuchy v Poličských 
strojírnách zranily 19 lidí 
V Poličských strojírnách 
včera explodovala trhavina 
v cisterně. Série výbuchů 
zranila 19 lidí. Policie okolí 
firmy uzavřela. str. 6
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Snímky bolesti
Pořád si myslím, že právě 
dokumentování hrůz může 
nakonec pomoci situaci změnit 
k lepšímu, říká fotograf  
Jan Šibík.

Páteční rozhovor

str. 12–13
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lUKáš WagEnKnECht:

kruh se uzavírá. babiš navrhuje 
daňovou úlevu pro své svěřen-
ské fondy. Předpokládám,  
že za to opět může kalousek.

twitter.com/e15news

Jak techno
logické 
objevy 
a inovace 
mění tradiční 
finančnictví? 
Čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.

V prodeji od 27. února.

Nejčastěji zmiňovaný 
kandidát na ministra 
průmyslu a obchodu Tomáš 
Prouza zřejmě premiérovi 
u prezidenta neprošel.  
Minimálně do 10. března, 
kdy začíná sjezd čSSD, bude 
ministerstvo řídit sám  
Bohuslav Sobotka. 
uDáloSti / str. 2–3
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K vzteku
Organizovat nějakou akci je občas za trest. Zažil 
jsem si to například v průběhu tohoto týdne, kdy 
jsem prostřednictvím sociálních sítí dával do kupy 
skupinu přátel-dobrovolníků, kteří by si v létě 
chtěli udělat krátký výlet na Ukrajinu. Cíl byl jasný 
– dost možná i doslovně: Černobyl. Vše dopadlo 
dobře a čtrnáctero statečných nás nakonec vyjede, 
po těch všech peripetiích však začínám pociťovat 
respekt k byznysu cestovních kanceláří. Dlouho-
době bych se něčím takovým určitě živit nechtěl.

Nápor na mou nervovou soustavu však nepů-
sobil jen ten výše zmíněný výlet, ale také zprávy 
z řad sociálních demokratů, kteří se očividně roz-
hodli trestat úspěšné lidi. Jinak totiž ani ten nový 
návrh daňového systému nazvat nelze. Tak vstříc 
férové průměrnosti, s tou určitě uspějeme (a pak 
nám ji stejně někdo zdaní, že).

Jedinou příjemnou tečku za tímto týdnem, kte-
rou je možné zmínit, tak z mého pohledu předsta-
vuje předvčerejší oznámení NASA o nálezu rovnou 
tří planet mimo náš sluneční systém. Mohly by 
totiž hostit život, nebo by na nich aspoň mohly 
panovat podmínky, které existenci života umožní. 
Pouhých 40 světelných let daleko se tak dost 
možná nachází cíl budoucích pionýrských misí, až 
bude lidstvo hledat lepší místo pro život. A tak, asi 
ze setrvačnosti, začínám litovat toho, kdo tu cestu 
bude organizovat. A do mysli se mi vkrádá otázka, 
kdo a proč tam poletí. Aby to náhodou nebyli ti 
úspěšní, utíkající před přehnanými daněmi…

n Premiér se s preziden-
tem neshodl na novém 
ministrovi, další jednání 
budou po sjezdu ČSSD.

Martin Čaban

Ministr průmyslu Jan Mládek 
ke konci února skončí ve funkci. 
Vedení jeho rezortu dočasně 
převezme premiér Bohuslav 
Sobotka. Ten včera odpoledne 
jednal s prezidentem Milošem 
Zemanem. Zároveň oznámil, že 
po sjezdu ČSSD, který se koná 
10. března, předloží hlavě státu 
návrh na jmenování nového 
ministra. S prezidentem o mož-
ných kandidátech jednal, ale 

k dohodě se nedobrali. „Debata 
nebyla uzavřena,“ řekl Sobotka 
s tím, že nemá „ambici řídit 
ministerstvo do voleb“.

„Ještě budu mluvit s poten-
ciálními kandidáty, s výběrem 
chci ale počkat po sjezdu. Teď 
je pro mě prioritou obhájit post 
předsedy ČSSD,“ řekl premi-
ér. Sobotka chce také osobně 
dohlédnout na boj o ceny 
mobilních služeb, což je oblast, 
v níž ministru Mládkovi vyčítal 
nedostatečnou aktivitu. „Prio-
ritou je dotažení novely zákona 
o elektronických komunikacích. 
Chci si její schválení osobně 
pohlídat,“ uvedl Sobotka.

Kdo se nakonec ujme Mlád-
kova rezortu, zůstává nejasné, 

Sobotka včera odmítl uvést 
jména možných kandidátů. 
V posledních dnech se speku-
lovalo o státním tajemníkovi 
pro evropské záležitosti Tomáši 
Prouzovi, který se ale nezamlou-
vá Hradu. Dalšími zmiňova-
nými kandidáty byli Mládkův 
náměstek Jiří Havlíček či bývalý 
ministr průmyslu Milan Urban.

Dočasné pověření premiéra 
řízením rezortu není v české 
politice novinka. V roce 2003 
prezident Václav Klaus pověřil 
premiéra Vladimíra Špidlu říze-
ním ministerstva spravedlnosti, 
ten rezort vedl zhruba měsíc. 
Na přelomu let 2012 a 2013 vedl 
ministerstvo obrany čtvrt roku 
tehdejší premiér Petr Nečas.

mládek skončí, průmysl 
dočasně povede Sobotka

Protagonisté dne

Bohuslav  SoBotka

český premiér

Per WiDerStröm

šéF Fortuny

ivo hlaváč

člen představenstva čez

Jmenování nového ministra prů-
myslu se po debatě s prezidentem 
nekonalo a úřad bude premiér řídit 
zatím sám.

str. 2

Pod jeho vedením se firmě 
podařilo vyjednat razantní 
expanzi na rumunský, chorvatský 
i španělský trh.

str. 8

Po ohlášení strukturálních 
změn v energetické společnosti 
a dceřiných firmách neudržel křeslo 
v jejím představenstvu.

str. 9

miniS-
terStvo 
PoveDe 
Sám. odvo-
lání ministra 
průmyslu 
prezident Ze-
man akcep-
toval, nový 
šéf úřadu 
bude znám 
až po sjezdu 
ČSSD.

Adéla Čabanová

Ministerstvo zdravotnictví 
zvažuje změny pravidel, které by 
usnadnily poskytování tradič-
ní čínské medicíny. „Tradiční 
čínská medicína tady je, pacienti 
o ni mají zájem. Je na místě se 
zamyslet, jestli je potřeba spe-
cifická regulace, aby bylo jasné, 
kdo ji může poskytovat, jaké 
metody může poskytovat,“ řekl 
Radek Policar, náměstek minist-
ra zdravotnictví pro legislativu. 

Uvedl to při semináři, který se 
konal pod záštitou ministerstva 
zdravotnictví a zdravotního 
výboru Poslanecké sněmovny. 

Úřady se snaží přesvědčit od-
borníky, že spolupráce s tradiční 
čínskou medicínou má smysl. 

Mnozí lékaři se totiž stavějí 
odmítavě k zavádění nevědec-
kých praktik do nemocnic, mezi 
nimi prezident České lékařské 
komory Milan Kubek i předseda 
prestižní České lékařské společ-
nosti Jana Evangelisty Purkyně 
Štěpán Svačina.

Dosud může v České republice  
zdravotní služby poskytovat 
jen vystudovaný zdravotník. 
Poskytovatelé tradičních čín-
ských metod tak často provozují 
oficiálně jen poradenské služby. 
Neplatí pak pro ně tak přísná 

pravidla jako pro zdravotnická 
zařízení.

Ve Fakultní nemocnici Hra-
dec Králové funguje od října 
2015 ambulance tradiční čínské 
medicíny, která pacientům 
po vyloučení závažných potíží, 
které by potřebovaly léčbu na ji-
ném oddělení, nabízí za přímou 
úhradu akupunkturu a čínské 
bylinky. Právě tady narazili 
na několik problémů. Čínští 
specialisté tu pracují na zvlášt-
ní výjimku ministerstva 
zdravotnictví, protože nemají 
zdravotnické vzdělání, které by 
bylo u nás uznatelné, a nemluví 
česky.

čínská medicína má podporu úřadů

Zápisník  
Marka Schwarzmanna



n Premiér musí 
do čela rezortu najít 
člověka, který se rych-
le zorientuje v ener-
getice, evropských 
dotacích i v domácích 
telekomunikacích.

Jan Stuchlík

V příštích osmi měsících 
do voleb má před sebou mini-
sterstvo průmyslu a obchodu 
hodně práce. Úřad čekají 
vyjednávání v EU o velké 
reformě evropské energetiky. 
Do začátku dubna by mělo být 
jasné, jak se bude řešit útlum 
těžební společnosti OKD. 
V mezidobí se bude muset 
poprat s telekomunikační 
agendou. Do léta musí také 
vyjednat složení nové Rady 
Energetického regulačního 
úřadu.

„Teď se připravují rám-
cové pozice k jednotlivým 
návrhům zimního energetic-
kého balíku Evropské komise. 
Na to, jak obsáhlý je to mate- 
riál, je na přípravu pozic málo 
času,“ říká Jiří Gavor, energe-
tický analytik a šéf Asociace 
nezávislých dodavatelů 
energií. Na úterním Žofín-
ském fóru premiér Bohuslav 

Sobotka uvedl, že Česko si 
bude chtít vyjednat zachování 
suverenity při stanovování 
energetického mixu. Bránit 
se chce také vyšším cílům pro 
energetické úspory.

S energetickými úsporami 
má Česko velký problém. 
Hrozí, že nesplní cíle pro rok 
2020. Ministerstvu se zatím 
nepodařilo pořádně rozjet 
čerpání dotací na zvyšování 
energetické účinnosti. „Pořád 
platí omezení, že velké podni-
ky mohou vyčerpat jen dvacet 
procent dostupných peněz. 
Ministerstvo by mělo rychle 
s Evropskou komisí vyjed-
nat změnu této podmínky. 
Jinak se peníze nevyčerpají,“ 
dodává Martin Hájek, ředitel 
Teplárenského sdružení 
ČR. Pro samotné teplárny je 
klíčové rychlé vypsání nových 
výzev na modernizace sítí.

Pro průmysl je prioritou 
rozvoj digitalizace. „Minister-
stvo by už mělo vypsat výzvy 
na stavbu sítí vysokorychlost-
ního internetu,“ uvádí Jaro-
slav Hanák, prezident Svazu 
průmyslu a dopravy. Pokra-
čovat by měla také stávající 
podpora exportu. „Kromě 
stabilizace institucí jako ČEB 
či EGAP by se měly uskutečnit 
také už naplánované podnika-
telské mise,“ dodává Hanák.

ministerstvo 
musí rozhýbat 
evropské dotace

www.e15.cz | 3 |

Pavel Otto

V průzkumech favorizované 
hnutí ANO čeká o víkendu 
volební sněm, hrát se bude 
i o ministerstva. Stejně jako 
minule se uskuteční v praž-
ském Centru pohybové me-
dicíny, tedy hned vedle sídla 
Agrofertu. 

Pozice Andreje Babiše je 
neotřesitelná, funkci podle 
všeho obhájí i dosavadní 
statutární místopředseda Ja-
roslav Faltýnek. Babiše nomi-
novalo na lídra partaje všech 
čtrnáct krajských organizací, 
nemá protikandidáta. Faltý-

nek má dvanáct nominací. 
Soupeřit s ním budou stře-
dočeská hejtmanka 
Jaroslava Pokorná 
Jermanová a ob-
líbený brněn-
ský primátor 
Petr Vokřál. 
Jermanová má 
dvě nominace, 
Vokřál jednu.

Urputný 
bude souboj 
o posty tří řado-
vých místopředsedů 
a dalších členů nejužšího 
vedení. To bude po podzim-
ních volbách do Poslanecké 

sněmovny jednat o sestavení 
nové koalice a zasáhne tak 

do obsazení jednot-
livých rezortů. 

„Na místopřed-
sednických 
postech nepo-
chybně dojde 
ke změnám. 
Považuji to 
za správné,“ 

uvedl šéf praž-
ské buňky ANO, 

ministr obrany 
Martin Stropnický.

Kromě něho mají 
nominace ministr životního 
prostředí Richard Brabec, po-

slanec Jan Volný, karlovarská 
hejtmanka a předsedkyně 
Asociace krajů Jana Vildume-
tzová či poslankyně Radka 
Maxová. Řadovými místo-
předsedy jsou nyní Jerma-
nová, Vokřál a Volný. Velké 
šance má Brabec, o němž se 
spekuluje jako o příštím mi-
nistrovi průmyslu a obchodu. 

Sněm by se měl zabývat 
také volbou hlavy státu. ANO 
zatím, stejně jako ostatní vět-
ší politická uskupení, vlastní-
ho kandidáta nepředstavilo. 
Jako o možných adeptech se 
hovoří o Stropnickém a euro-
komisařce Věře Jourové.

na sněmu ano se bude hrát o posty ve vládě

Útlum OKD

Rychlý 
internet 
a mobilní 
operátoři

Dotace na energetické 
úspory

•	okD začne hodnotit nabídky soukromých investorů na odkup 
dolů. mPo požaduje, aby investor garantoval, že v budoucnu 
nebude chtít od státu peníze na útlum dolů.

•	Své řešení pro případ, že se soukromý investor nenajde, hodlá 
vládě předložit i ministr financí andrej babiš. ten dřívější návrhy 
ministra průmyslu Jana mládka odmítal.

•	náklady na útlum dolů do roku 2023 se odhadují na 6 miliard korun.

•	nový ministr musí protlačit novelu, jež zlevní budování sítí vysoko-
rychlostního internetu a která půjde ve sněmovně do třetího čtení.

•	Je třeba rychle rozjet rozdělování dotací na budování sítí vysoko-
rychlostního internetu v místech, kde se jejich stavba nezaplatí 
z komerčního provozu. Česko na to vyčlenilo 14 miliard korun.

•	Prioritou premiéra je zlevnění služeb mobilních operátorů. novela, kterou 
navrhl mládek, sklidila kritiku z řad regulátora, operátorů i expertů.

•	na konci července skončí ve funkci předsedkyně erÚ alena 
Vitásková. Vedení úřadu pak převezme pětičlenná rada. Její 
složení by měl nový ministr předjednat a navrhnout do konce 
května. Vláda musí radu jmenovat do 1. srpna.

•	evropská unie začne jednat o návrzích evropské komise 
na reformu trhu s elektřinou, na zvýšení cíle pro energetickou 
účinnost či na změny podpory obnovitelných zdrojů energie. 
Česko mimo jiné chce, aby výsledná reforma umožnila přesně 
propočítat rizika a návratnost nových jaderných bloků.

•	během jara by mělo mPo zpracovat rámcové pozice k návrhům 
jednotlivých novel unijních směrnic.

•	Čerpání dotací na financování energetických úspor vázne.  
Loni firmy nechaly ležet ladem pět miliard korun z první výzvy.

•	S evropskou komisí je třeba vyjednat, aby velké firmy dosáhly 
na více peněz než jen na pětinu celého balíku. 

•	může se stát, že Česko nesplní závazky ohledně úspor energie 
do roku 2020. Stále i hrozí, že se nakonec povinnost zajistit  
úspory přesune na dodavatele energií.

Nová Rada 
Energetického 
regulačního 
úřadu

Vyjednávání 
o budoucí 
energetické 
politice EU

čSSD chce 
debatovat  
o vizích 

Sociální demokracie bude 
společně s veřejností a od-
borníky mluvit o podobě 
Česka za 20 let, výsledek 
chce zohlednit ve svém 
volebním programu. ČSSD 
hce hledat odpovědi na to, 
jak zajistit i do budoucnos-
ti prosperitu a konkurence-
schopnost Česka. Diskuze 
se budou konat v osmi až 
deseti městech. První by 
měla přijít na řadu Praha.  
/čtk/  názory str. 14

•	Část členů rady by mohli obsadit stávající místopředsedové 
erÚ. mandáty prvních členů budou stanoveny na jeden, dva, 
tři, čtyři roky a na pět let.

Babiš nemá 
protikandidáta.  

Na šéfa strany ho 
nominovalo všech 

14
krajských  

organizací.

Úkoly pro ministerstvo průmyslu a obchodu
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n Spolupráce develo-
perů a metropole při 
výstavbě nové trasy 
metra by mohla při-
nést například rych-
lejší výkupy pozemků. 

Daniel Novák

Nápad Dopravního podni-
ku hlavního města Prahy 
a magistrátu na vytvoření 
společného podniku s de-
velopery ohledně plánova-
né trasy metra D vzbudil 
v realitním byznysu rozruch. 

Okolí budoucích stanic skýtá 
potenciál pro stavby za de-
sítky miliard korun. Za tímto 
účelem svolané investorské 
fórum navštívili například 
zástupci skupin Penta, Passe-
rinvest, Sekyra Group nebo 
HB Reavis. Tedy firmy nejbo-
hatších Čechů a Slováků. 

Praha si od spolupráce 
slibuje zrychlení výkupu 
pozemků pro metro. Spo-
lečný podnik by mohl platit 
za parcely i vyšší než odhadní 
cenu. To DPP ani magistrát 
nemohou. 

„Jedná se v podstatě 
o první takovéto širší fórum, 

kde byla společně se zástupci 
soukromého sektoru řešena 
další možná spolupráce 
a rozvoj projektu takovéto 
velikosti,“ sdělil mluvčí 
dopravního podniku Jiří 
Štábl. Akce přilákala i velké 
poradenské společnosti EY 
a PwC. Podle konzultantů 
z druhé jmenované firmy se 
podobným způsobem reali-
zovala výstavba kolem metra 
už ve Velké Británii, Austrálii 
nebo Jihoafrické republice. 

„Pokud by se důkladněji 
definovaný nápad ukázal jako 
reálný a bylo zjevné, že by vý-
stavbě metra D spojení města 
s developery prospělo, Penta 
by myšlenku určitě podpoři-
la,“ řekl mluvčí skupiny Penta 
Ivo Mravinac. 

Opatrně se zatím vyjadřují 
i další účastníci investor-
ského fóra. „Jestli najdeme 
komerční průnik, ještě uvi-
díme,“ uvedl výkonný ředitel 
Sekyra Group Leoš Anderle. 
Mimo záznam někteří rea-
litní byznysmeni vyjadřují 
pochybnosti nad výhodnos-
tí podniku pro soukromý 
kapitál. Aby se vrátily peníze 

vložené do výkupu parcel, 
musela by být výstavba kolem 
stanic rozsáhlá. 

Většinový podíl ve spo-
lečném podniku by měla 
mít jedna soukromá firma. 
Za ní ale bude moci stát více 
developerů. „To je zatím přání 
DPP i města, nicméně realita 
se ukáže v průběhu násle-
dujících měsíců. Otázkou 
zůstane, zda nebude potřeba 
změnit třeba i celý model, 
o kterém se nyní jedná,“ dodal 
zástupce dopravního podniku 
Štábl. Jednání s případnými 
partnery bude trvat několik 
měsíců.

Plán na vytvoření společ-
ného podniku se ale netýká 
pozemků kolem budoucích 
stanic metra Nemocnice Krč 
a Nádraží Krč. Parcely tam 
vlastní rodina bývalého velko-
statkáře Vojty. Stavět tam chce 
sama ve spolupráci s deve-
loperskou firmou Reflecta 
Development. Samostatně 
bude v okolí Thomayerovy 
nemocnice stavět také Central 
Group. Velké pozemky tam má 
rovněž bývalý pražský politik 
Tomáš Hrdlička.

miliardáři se spojí 
s městem. kvůli metru D

Hlavní město by v budoucnu 
mohlo při smogu například 
omezit vjezd automobilů, 

rychlost jízdy nebo rozšířit 
podporu MHD. Vyplývá to 
z analýzy regulace dopravy 

při smogových situacích v ev-
ropských zemích a městech, 
kterou si nechala vypracovat. 

Konkrétní opatření vhod-
ná pro Prahu město teprve 
vybere. Materiál použije me-
tropole při tvorbě regulační-
ho řádu, podle kterého bude 
v případě smogu postupovat. 

Největším znečišťova-
telem ovzduší v Praze je 
automobilová doprava. 
Nový dokument srovnává 
dopravní opatření používaná 
evropskými zeměmi a městy, 
když chtějí snížit množství 
znečišťujících látek v ovzdu-
ší při vzniku smogové 
situace. 

Mezi opatřeními může 
být například omezení 
vjezdu pro určité skupiny 
vozidel s příslušným stářím 
a emisemi. Druhou mož-
ností je pak třeba povolení 
vjezdu autům s vybraným 
posledním číslem na regist-
rační značce. Z analýzy také 

vyplynulo, že další možnos-
tí, kterou využívají některá 
evropská města, je, že kro-
mě omezování provozu aut 
by bylo možné navýšit počet 
spojů MHD nebo snížit ceny 
za přepravu. Možná je také 
podpora elektromobilů či 
sdílení automobilů, takzva-
ného carsharingu.

Hlavní město nyní bude 
vypracovávat další pod-
klady a analýzy, na jejichž 
základě vybere opatření 
vhodná pro Prahu. „Kva-
lita ovzduší v Praze se 
za poslední roky zlepšila. 
Snížily se hodnoty pro oxid 
dusičitý, pro těkavé organic-
ké látky i pro částice PM2,5. 
Nejméně příznivá je situace 
u částic PM10, kde je pokles 
zatím malý,“ uvedla radní 
Jana Plamínková (STAN/
Trojkoalice). /čtk/

nová regulace omezí při smogu i dopravu 

Smog letoS PotráPil. Meteorologové vyhlásili v Praze kvůli vysokým koncentracím prachu 
v ovzduší smogovou situaci letos již třikrát.
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Vinoř si půjčí 
na přístavbu školy 
Metropole půjčí městské 
části Praha-Vinoř 24 mi-
lionů korun. Peníze má 
radnice použít na finan-
cování přístavby základní 
školy. Půjčku bude radnice 
splácet 10 let, první splát-
ku pošle městu v příštím 
roce. Předpokládané da-
tum dokončení výstavby je 
první polovina roku 2018. 
Půjčku 40 milionů korun 
dostala letos od města 
rovněž Praha 22, která 
rozšiřuje základní školu 
U Obory.

Velké ohňostroje budou 
značně omezené

Od dubna budou v Praze 
zakázány velké ohňo-
stroje s výjimkou většiny 
státních svátků. Nová 
vyhláška, kterou včera 
schválili zastupitelé, 
zachovává i zákaz drobné 
pyrotechniky, kterou si 
lidé mohou běžně koupit, 
mimo vybraná místa a sil-
vestrovskou noc. /čtk/

Krátce

Propojení developerského sektoru s pražským dopravním podnikem 
společnou firmou je podle poradců ze společnosti eY zajímavou 
příležitostí pro obě strany. Soukromý kapitál se bude moci účastnit 
zástavby okolo nových stanic metra. město díky tomu začlení zastáv-
ky do nově budovaných nemovitostí. „Problematickým se však může 
jevit cíl spojení všech osmi stanic do jednoho balíku, neboť každá 
z nich má potenciál pro jiný typ developmentu, například rezidenční, 
kancelářský či obchodní. I rozlohou se jedná o poměrně velký rozsah 
a může být proto obtížně uchopitelná jedním investorem,“ pozname-
nal David zlámal, ředitel infrastrukturního poradenství v eY.

Poradci varují  
před riziky



ně obracejí dvě stovky nových 
zájemců o využití nabídky 
na výměnu kotle na tuhá 
paliva za plynový. „S touto si-
tuací jsme spokojení,“ dodává 
Chalupský.

Oživení mrtvých 
přípojek a větší 

využívání plynu 
měly podpo-

řit dotace, 
které zaplatí 
i investice 
související 
s přechodem 

na plyn v rámci 
kotlíkových 

dotací. Peníze 
na změnu vytápění 

lze dostat i z programu 
Nová zelená úsporám. V rámci 
kotlíkových dotací si loni 
nový plynový kotel koupilo 
přes čtyři tisíce domácností, 
sedmnáct procent ze všech žá-
dostí. „V programu Nová 
zelená úsporám bylo dosud 
přijato 603 žádostí o dotaci 
na výměnu neekologického 
kotle za plynový kondenzační 
kotel s celkovým požadavkem 
dotace 11,7 milionu korun,“ 
říká Lucie Früblingová, mluvčí 
Státního fondu životního 
prostředí.

Letos by mohl zájem o ply-
nové kotle vzrůst, slibují si 
od změn dotačních podmínek 
plynaři. Nebude už možné 
žádat o dotace na čistě uhelný 
kotel. Kraje budou moci pod-
pořit jen nákup kotle, v nichž 
půjde spalovat uhlí a biomasu. 

n Stát dotuje přechod 
domácností na vy-
tápění plynem, ale 
zvrátit pokles zájmu 
o plyn nedokázal. Ply-
naři tvrdí, že jim však 
dotace přitáhly nové 
zákazníky.

Jan Stuchlík

Zájem domácností o využití 
zemního plynu už sedm let 
v řadě upadá. Navzdory velké 
snaze plynárenských společ-
ností podpořené dotacemi 
na nákup plynových kotlů 
z evropských peněz klesl loni 
počet odběratelů mezi domác-
nostmi o další čtyři tisícovky. 

Od roku 2009, kdy počet 
domácností využívajících 
plyn vrcholil, spadl počet 
odběrných míst o 32 tisíc. 
Kvůli chladnější zimě ale loni 

vzrostla spotřeba domácností 
o devět procent na 2,4 miliar-
dy metrů krychlových.

Trend odpojování od plyná-
renské soustavy jde proti úsilí 
plynárenských firem o vyšší 
využití plynu a oživení 
neaktivních plyno-
vých přípojek. 
Těch je více než 
300 tisíc a jejich 
existenci platí 
ostatní spotře-
bitelé v regulo-
vaných cenách. 
Nejvíce těchto 
přípojek eviduje 
největší distribu-
tor GasNet, jenž patří 
do skupiny Innogy. 

Statistiky GasNetu ukazují, 
že trend odpojování od plynu 
se loni obrátil. „Za loňský rok 
evidujeme v naší distribuční 
síti 941 nově oživených pří-
pojek,“ uvádí mluvčí Innogy 
Martin Chalupský. Na zákaz-
nický servis Innogy se měsíč-

Domácností  
využívajících plyn  

bylo nejvíce v roce 2009.  
Od té doby spadl  

počet odběrných míst o 

32
tisíc.
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odběratelů plynu 
ubývá už sedm let

Luxusní pocit je pro Vás,
jeho cena pak zůstává naším tajemstvím.

Výprodej před rekonstrukcí obchodu

30–70%
15.2.–28.2.2017

Výprodej

HALADA spol. s r.o.
Na Příkopě 16, Praha 1
tel. 224 218 643

Otevírací doba
Po – Ne 09.00 – 19.00

266603/25 inzerce

Povodí Moravy připravuje 
na novou plavební sezonu 
na Baťově kanálu rozšíření 
doby, po kterou bude v pla-
vebních komorách obsluha, 
nové zábradlí na plavebních 
komorách a úpravy plaveb-
ního značení na mostech. 
Ve vybraných úsecích bude 
kvůli opravám téměř osm-
desát let starého opevnění 
kanálu omezen provoz. 

Mezi nejdůležitější 
stavební akce patří oprava 
opevnění a čištění nánosů 
v úseku Vnorovy–Strážnice, 
která si vyžádá předčasné 
ukončení plavební sezony. 

„Od 4. září bude v tomto 
úseku plavba ukončena 
a kanál bude vypuštěn. 
Práce na opravě opevnění 
provedeme v rekordně 
krátké době tak, aby se 
nedotkly další plavební 
sezony a současně respek-
tovaly podmínky umožňují-
cí práce v chráněném území 
Natura 2000,“ uvedl ředitel 
závodu Střední Morava 
Pavel Cenek.

Práce přijdou na zhruba 
25 milionů korun. Povodí 
Moravy požádá o dotaci 
Státní fond dopravní infra-
struktury. /čtk/

Baťův kanál čekají 
rozsáhlé opravy

rychlé temPo. Práce na opevnění kanálu skončí v rekordně 
krátké době, aby nenarušily další plavební sezónu.
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Počet domácností odebírajících plyn (v milionech)

  pramen erÚ

2,67
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2,65
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2,63

2,62

2,61

2,60
2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016

2,625
2,632

2,643 2,642
2,636

2,657
2,664 2,663

2,659 2,656
2,65
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n Část D11 od praž-
ského okruhu po exit 
Jirny projde rekon-
strukcí v příštích dvou 
letech.

Jan Šindelář

Do a z hlavního města by 
měly v budoucnu vést pře-
vážně šestiproudé dálnice. 
Takové jsou plány Ředitelství 
silnic a dálnic. Jako první se 
rozšíření dočká hradecká 
D11 na osmikilometrovém 
úseku od pražského okruhu 
po exit Jirny. 

Úsek projde rekonstrukcí 
v příštích dvou letech, ter-
mín vpuštění řidičů do všech 
šesti pruhů ale bude 
záviset na splnění 
všech podmínek 
ministerstva 
životního 
prostředí. To 
sice v únoru 
dalo ke stav-
bě „zelený“ 
souhlas, ovšem 
s řadou pod-
mínek. Jedna 
z nejdůležitějších 
předpokládá výstavbu pro-
tihlukových stěn a použití 
tichého asfaltu. 

„Není například jasné, zda 
nebude třeba kvůli protihlu-
kovým opatřením vykupovat 

nějaké pozemky,“ 
uvedl mluvčí ŘSD 

Jan Studecký. 
Samotné 

rozšíření by 
ale nemělo 
působit velký 
problém, 
stavbaři totiž 

využijí pře-
devším střední 

dělicí pás. Celkové 
náklady nelze podle 

Studeckého upřesnit, ale 
podle odhadů to budou stov-
ky milionů korun. 

ŘSD chce stavbou vyřešit 
rostoucí provozní zátěž, 
která se při sebemenším 
zádrhelu mění v dlouhé 
kolony. Provoz kolem Prahy 
přitom podle předpokladů 
poroste i kvůli chystanému 
prodlužování D11 od Hradce 
Králové do Polska a navazu-
jící D35 směrem na Moravu. 

Zatím jedinou dálnicí 
u Prahy, kde mohou řidiči 
využívat šest pruhů, je D1 
od Mirošovic. Plány správy 
silnic ale hovoří o rozšiřová-
ní dalších. Po východočeské 
D11 by měla přijít na řadu 
plzeňská D5 nebo chomutov-
ská D7. 

hradecká dálnice bude i šestiproudá

Úsek  
dlouhý přibližně 

8
kilometrů by měl mít  
šest pruhů jako první 

na D11.

na rekonstruovanou 
brněnskou dálnici D1 se už 
o víkendu vrátí první dělníci. 
V úseku Velká bíteš a Devět 
křížů osadí nosníky nového 
nadjezdu. Dálnice tak bude 
ze soboty na neděli v pravém 
jízdním pásu uzavřena. 
V březnu postupně začnou 
práce na loňských úsecích 
. nově začne modernizace 
v úsecích ostředek–Šternov, 
hořice–koberovice a Velké 
meziříčí–Lhotka.

Dělníci se po  
zimě vrátí na D1

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 27. února.

Technologické inovace pro-
stupující celým finan- 
čním sektorem s sebou 
nesou zvýšenou poptávku 
po zcela nových pracovních 
pozicích. Banky už nehledají 
bankéře, ale stále častěji spí-
še experty na uživatelskou 
zkušenost či uživatelské 
rozhraní, takzvané product 
ownery – produktové mana-
žery se zaměřením na pri-
oritizaci činností, scrum 
mastery neboli projektové 
manažery s psychologickými 
zkušenostmi, programátory 
či odborníky na optimalizaci 
pro vyhledávače. 

Například jen Moneta 
Money Bank hledá v Česku 
sto lidí, jež potřebuje k di-
gitální transformaci banky. 
„Role se i slučují. Kde bývaly 
zapotřebí tři manažerské 
pozice, je dnes jediná,“ říká 
šéfka personálně poradenské 
společnosti Lucie Teisler. 

Do budoucna mohou být 
ale změny ještě větší. Ze 
závěrů studie Citigroup vy-
plývá, že vlivem technologic-
kého pokroku ve finančních 
službách ztratí v následu-
jících deseti letech práci 
v Evropě a USA přibližně 1,7 
milionu pracovníků. 

ajťáci ve finančních  
domech nahrazují bankéře 

Bankovnictví, peněžnictví 
a pojišťovnictví vytváří přes 
čtyři procenta domácího 
produktu a podobný podíl 
připadá i na internetovou 
ekonomiku. Oproti roku 2011 
vzrostl celý sektor o patnáct 
procent na 188 miliard korun 
v roce 2015. /hf/

V areálu Poličských stro-
jíren včera ráno vybuchlo  
320 tun střelného prachu 
v hale o rozměrech zhruba 
sto krát padesát metrů. 
Střecha při explozi odletěla 
více než padesát metrů 
do lesa. Při následném 
požáru se popálili lidé. 
Poličské strojírny se mimo 
jiné specializují na delabo-
raci munice.

 Požár byl ohlášen kolem 
7.30 hodin, na místo vyjelo 
osm profesionálních i dobro-
volých hasičských jednotek. 
„Ihned po příjezdu nasadily 
potřebné proudy vody k li-
kvidaci požáru haly po ex-

plozi. Požár se velmi rychle 
šířil i na nedaleký les. Hasiči 
postupně dohasili všechna 
ohniska v lese a soustředili 
se zejména na požár v hale,“ 
uvedla mluvčí krajských 
hasičů Vendula Horáková.

Policie uzavřela po vý-
buších oblast kolem areálu 
Poličských strojíren, zóna se 
rozklád přibližně 1200 až  
1300 metrů od firmy. 
Nebezpečí výbuchu trvá. 
Zhruba šedesát až osmdesát 
lidí z okolních bytových 
domů v místní části Poličky 
zvané Bořiny stráví nejméně 
jednu noc mimo domov. /čtk/ 
 Sledujte na e15.cz

Poličské strojírny 
poničila silná exploze

zatím jeDiná. na dál-
nicích kolem hlavního 
města se bude postupně 
jezdit v šesti pruzích. 
Dosud jedinou dálnicí 
v takové šíři je D1.Fo

to
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n Na projektu hotelů 
Zuri pracují lidé se 
zkušeností z ostrova 
Velaa miliardáře Jiří-
ho Šmejce.

Jaroslav Bukovský

Hotelový komplex finan- 
ční skupiny RSJ v africkém 
Zanzibaru letošní hlavní 
turistickou sezonu už takřka 
určitě nestihne. Projekt Zuri 
o více než padesáti 
přímořských bun-
galovech má být 
hotov nejdříve 
na sklonku 
roku. Ještě 
loni skupina 
RSJ hovořila 
o tom, že by 
rezort mohl 
fungovat už 
v létě. Příčina 
skluzu je zřejmá, 
může za něj především 
ostrovanům vlastní volnější 
pracovní morálka.

„V rezortu se finalizují 
hrubé stavby jednotlivých 
budov. Kromě toho jsou do-
končeny rozvody elektřiny 
a instalatérské sítě. Finišuje 
se také na úpravě okolí, 
ve finální podobě je pláž 
a Spice Garden. Nyní přijdou 
na řadu střechy a interiéry,“ 
uvedl generální manažer 
projektu David Fernandez. 
Výstavba na Zanzibaru je 

podle skupiny obtížnější, než 
se čekalo, některé z dílčích 
stavebních prací je nutné 
i opakovat a projekt kompli-
kuje také ne vždy spolehlivá 
infrastruktura. 

Výstavbu přitom řídí tým 
lidí se zkušeností s ostrov-
ním projektem miliardáře 
Jiřího Šmejce na Maledivách. 
Ten spustil svůj rezort na os-
trově Velaa před vánočními 
svátky roku 2013. Kromě 
stavby samotné se Šmejcovi 

lidé podílejí i na vnitř-
ním vybavení 

bungalovů. 
Oproti ostrovu 

Velaa má být 
nicméně Zuri 
cílem méně 
náročných 

dovolenkářů, 
z Čech prý 

přijede jen 
minorita.

Skupina RSJ 
na startu investice 

v roce 2012 testovala, zda 
by do ostrovního byznysu 
nevstoupil některý z velkých 
hotelových řetězců. Ubyto-
vací giganty tehdy odmítly 
s tím, že riziko rozsáhlých 
projektů tohoto druhu je 
na Zanzibaru příliš vysoké. 
Projekt Zuri vzniká na ploše 
140 tisíc metrů čtverečních, 
ve hře je podle původních 
plánů případný prodej stejně 
jako správa samotnou skupi-
nou RSJ.

zanzibarský rezort rSj má skluz 

Projekt Zuri  
zahrnuje více než 

50
přímořských bungalovů 

vybavených pro  
náročnější  
klientelu.

na pozemcích blízkých zuri na severu ostrova by mohl v budoucnu 
vzniknout rozsáhlý kemp pro méně náročné cestovatele z řad 
mladých lidí. Právě severní pláže zanzibaru jsou totiž častým cílem 
turistických „hippies“ ze všech koutů světa. Vize společníka rSJ 
Václava Dejčmara nicméně zatím postrádá konkrétní kontury, 
za inspiraci posloužil projekt italských investorů v sousedství.

nejen bohatá klientela, také  
batůžkáři budou mít svůj rezort

REŽIE ONDŘEJ SOKOL              HUDEBNÍ NASTUDOVÁNÍ KRYŠTOF MAREK              HUDEBNÍ NASTUDOVÁNÍ KRYŠTOF MAREK STUDIODVA.CZ

Partner:

Hlavní mediální partneři:

Mediální partneři:

JULE STYNE • BOB MERRILL • ISOBEL LENNART • MISS LENNART

260341/40 inzerce

rizikové záměry. RSJ původně zkoušela zapojit do projektu 
Zuri některý z velkých hotelových řetězců, ale ty odmítly kvůli 
vysokém riziku rozsáhlých záměrů na Zanzibaru.
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EUC od Homolky 
koupila luxusní kliniku
Nemocnice Na Homolce 
prodala za 50,5 milionu 
korun dceřinou firmu 
Homolka Premium Care. 
Bylo to za dvojnásobek 
původně doporučené ceny. 
Firmu získala síť zdra-
votnických zařízení EUC, 
která tak posílí v oblasti 
prémiové péče. více e15.cz

Ryanair začne létat 
z Pardubic do Londýna
Irský nízkonákladový 
dopravce Ryanair hodlá 
od října létat z Pardubic. 
Třikrát týdně nabídne 
spojení s londýnským 
Standstedem. Přeprav-
ce očekává, že spojení 
přinese pardubickému  
letišti přes padesát tisíc 
cestujících ročně. 

KKCG a Foxconn  
chtějí  investovat do IT 
Skupina KKCG a výrobce 
elektroniky Foxconn zalo-
žili investiční fond ETIP. 
V Evropě bude investo-
vat do technologických 
společností a rozvíjet je. 
Fond by měl mít v první 
fázi k dispozici desítky 
až stovky milionů eur. 
Postupně by mohl přibírat 
další partnery, kteří se 
budou na investicích 
podílet. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/zdravotnicka-sit-euc-koupila-luxusni-kliniku-od-homolky-za-dvojnasobek-doporucene-kupni-ceny-1329184
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Deutsche Bundesbank

německá centrální banka měla loni nejnižší zisk za posledních 12 let. 
Ústav odložil více rezerv proti případným ztrátám z nákupů dluhopisů, 
které uskutečňuje jako součást eCb ve stimulačním programu. 

henkel 

německý výrobce spotřebního zboží vykázal za čtvrté čtvrtletí nárůst 
zisku i tržeb. Čtvrtletní zisk (ebIt) činil 765 milionů eur, tržby vzrostly 
o 10,8 procenta na 4,86 miliardy eur. 

tesla  

americký výrobce elektromobilů v posledním čtvrtletí loňského roku 
neudržel zisk a propadl se opět do ztráty 121,3 milionu dolarů. tržby 
firmy se zvýšily meziročně o 88 procent na 2,28 miliardy dolarů. 

PSa group 

Francouzská automobilka za loňský rok téměř zdvojnásobila čistý zisk 
na 1,73 miliardy eur. PSa má nyní k dispozici částku 6,8 miliardy eur, 
kterou hodlá využít jak na investice, tak na výplatu dividend poprvé 
po šesti letech. /čtk/  více e15.cz

Výsledky

n Spekulace na posí-
lení koruny v únoru 
prozatím polevily, 
další vlna se čeká 
koncem března.

Jaroslav Bukovský

Až 140 miliard korun mohla 
podle odhadů utratit Česká 
národní banka v boji za sla-
bou korunu jen za prvních 
dvacet únorových dnů. 
Vyplývá to z posledních 
dat centrální banky 
za první dvě úno-
rové dekády. 
Letošní účet 
za devizové 
interven-
ce se tak 
přiblížil 
na dohled 
ke kulaté 
částce půl 
bilionu korun. 
Oproti začátku 
roku tak měla ČNB 
během února podstatně 
méně práce, sázky speku-
lantů na budoucí posílení 
ale stále rostou, jen proza-
tím mírnějším tempem.

„Intervence by patrně 
byly násobně vyšší, pokud 
by si trh již nezačal uvě-

domovat rizika s chybějící 
protistranou po konci kur-
zového závazku a případné 
problémy s uzavřením po-
zic,“ uvádí hlavní ekonom 
ING Jakub Seidler. Slabší 
únorový tlak spekulantů se 
odrazil i na vývoji dlu-
hopisových trhů. Výnosy 
českých vládních bondů, 

které se vyvíjejí v opač-
ném směru k jejich 

cenám, se tak 
z historic-

kých minim 
přiblížily až 
ke dvouletým 
maximům.

„Objem 
spekulativ-

ních pozic, jež 
sázejí na budou-

cí posílení koruny, 
však dále roste a nabý-

vá bez nadsázky gigantic-
kých rozměrů. To může 
vést k tomu, že po uvolnění 
kurzového závazku bude 
trh korunami obrazně 
řečeno zavalen,“ upozorňu-
je hlavní ekonom Generali 
Investments Radomír Jáč. 

Země Množství Kurz

austrálie 1 19,735

Čína 1 3,718

Dánsko 1 3,635

emu 1 27,020

Chorvatsko 1 3,635

Japonsko 100 22,649

kanada 1 19,484

maďarsko 100 8,767

norsko 1 3,068

Polsko 1 6,272

rusko 100 44,158

Švédsko 1 2,845

Švýcarsko 1 25,338

turecko 1 7,156

uSa 1 25,556

Velká británie 1 31,929

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 23. 2. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

CetV 71,65   -0,49 % 

Čez 457,00   2,47 % 

erste bank 782,90   0,37 % 

Fortuna 97,25   1,30 % 

kofola 400,60   1,42 % 

kb 930,80   -3,03 % 

moneta 86,60   -0,17 % 

o2 Cr 275,00   0,36 % 

Pegas 834,80   0,38 % 

Philip mor. Čr 13 421,00   0,10 % 

tmr 685,00 0,74 %

unipetrol 212,00   -0,38 % 

VIG 615,40   -0,32 % 

Celkový objem (v tisících korun) 1 068 740

akcie na pražské burze 23. 2. 2017 

vše o české  
koruně – speciál 

intERVEnCE ČnB

VíCE na E15.CZ

n Firma si na několi-
kamiliardový obchod 
bude muset půjčit 
u bank a věřitelů. 

Česká sázková společnost 
Fortuna zaplatí zhruba  
2,3 miliardy korun za ir-
skou firmu Hattrick Sports 
Group. Díky akvizici se tak 
stane lídrem trhu v Ru-
munsku a expanduje také 
do Chorvatska a Španělska. 
Součástí dohody je doplatek 
dalších maximálně  
1,35 miliardy korun v přípa-
dě dobré budoucí výkon-
nosti kupovaných aktivit. 

Celá transakce podléhá 
ještě schválení regulátorů 
v Rumunsku. Úvodních  
85 milionů eur bude For-
tuna financovat zejména 
prostřednictvím bankov-
ních úvěrů. „Společnost 
měla před akvizicí praktic-
ky nulový čistý dluh, takže 
na koupi a první část platby 
si musí půjčit,“ uvedl ana-
lytik BH Securities Martin 
Vlček s tím, že výše dluhu 
by neměla pro společnost 
představovat riziko nespla-
cení. 

„Základní platba 85 mi-
lionů eur představuje něco 
přes trojnásobek odhadova-

né EBITDA za letošní rok,“ 
dodal. Fortuna Entertain-
ment Group podíl v irské 
firmě kupuje od americké 
společnosti Hattrick Sports 
Group. Fortuna tím posílí 
svoji pozici největšího 
licencovaného provozova-
tele kurzových sázek a her 
ve střední a nyní také jiho-
východní Evropě. Hattrick 
Sports Group je vlastníkem 
kanceláře Casa Pariuri-
lor, která je v Rumunsku 
největší, vlastní také dvojku 
chorvatského trhu PSK 
a spoluvlastní kancelář 
Luckia ve Španělsku. /čtk/
 více e15.cz

Fortuna expandovala 
do dalších tří zemí

ČNB
v únoru 

patrně vynaložila
na oslabení kurzu koruny

140
miliard.

Účet za půl 
bilionu korun

největší v rumunSku. Společnost Fortuna se díky akvizici rumunské Casa Pariurilor stane 
největší kanceláří na tamním trhu, v Chorvatsku pak obsadí pozici dvojky na trhu. 
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/dobre-vysledky-davaji-francouzske-psa-lepsi-pozici-pro-nakup-opelu-1329147


n Nákup nových 
letadel pro americké 
prezidenty provázejí 
zmatky kolem ceny 
za jejich dodání a ná-
sledné provozování.

Michal Tomeš

Nákup dvojice nových 
prezidentských letadel, 
takzvaných Air Force One, se 
stal jedním z nepřehlédnu-
telných témat úřadování Do-
nalda Trumpa, a to přesto, že 
se v nich sám nikdy neprole-
tí. Do služby se mají letouny 
dostat nejdříve v roce 2024. 

Kolem nákupu Boeingů 
747-8 však vznikají velké 
zmatky. Naposledy Trump 
například oznámil, že o ví-
kendu během hodinového 
jednání dokázal snížit cenu 

programu Air Force One 
o miliardu dolarů. „Vše bylo 
připraveno k podepsání 
smlouvy v hodnotě 4,2 mili-
ardy. Já však v takto drahých 
strojích létat odmítám,“ 
nechal se slyšet. 

Vedení amerického le-
tectva však o žádné změně 
ve smlouvách neví, stejně tak 
jako o razantních škrtech 
v celém programu. Zprávu 
dokonce nechtěl komento-
vat ani Bílý dům. Otázkou 
tak především zůstává, 
jak Trump přišel k částce 
převyšující čtyři miliardy 
dolarů. Současný rozpočet 
na program zahrnující kro-
mě letadel také jejich provoz 
totiž činí 1,6 miliardy. 

Bližší částka by měla být 
známa až ke konci letošního 
června, kdy by měla být pro-
počtena cena dvou letadel 
i modifikací, které bude 

nutné na strojích provést, 
aby vyhovovaly veškerým 
požadavkům. Nový model 
747-8 vybralo letectvo bez vý-
běrového řízení, žádný jiný 
americký výrobce totiž nena-
bízí čtyřmotorové dopravní 
letadlo. Ta jsou bezpečnější 
v případě výpadku pohonné 

trump údajně ušetřil miliardu za air 
Force one, letectvo o tom ale neví

www.e15.cz | 9 |

Z každé polévky věnujeme minimálně 40 Kč 
na rehabilitaci v Centru ERGO Aktiv.  
Hlavní partnerem akce je restaurace Augustine 
a Institut neuropsychiatrické péče INEP.

POŘÁDÁ

Marek Fichtner
Šéfkuchař 

Augustine Restaurant

MUDr. Ondřej Fiala, Ph.D.
Přední český neurolog

20.–24. 2. 2017 Anděl
Dejte si polévku a vraťte chuť k životu lidem po mozkové příhodě.

My Cooking Diary
Food blogerka

Odešlete dárcovskou SMS ve tvaru DMS CHUTKZIVOTU na telefonní číslo 87 777.
Cena DMS ja 30 Kč, ERGO Aktiv, o. p. s., obdrží 28,50 Kč. Více na www.darcovskasms.cz

267200/16 inzerce

DoSluhuje. Dvojice nynějších Boeingů létá už 27 let.
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jednotky než dvoumotorové 
stroje. Američtí prezidenti 
létají ve dvojici Boeingů  
747-200 od roku 1990. Před-
chůdcem současného Jumbo 
Jetu byl Boeing 707, jehož 
prvním uživatelem byl prezi-
dent John F. Kennedy.
 více e15.cz

Beneš 
oznámil 
změny v čez 
Dozorčí rada společnosti 
ČEZ odvolala člena před-
stavenstva Ivo Hlaváče. 
Podle generálního ředitele 
Daniela Beneše zůstane 
místo v představenstvu 
po něm zatím neobsazené. 
Beneš nevyloučil ani další 
organizační a personální 
změny ve vedení společ-
nosti, zároveň se vyjádřil 
i k budoucím investičním 
záměrům společnosti. Od-
mítl například stavbu nové 
uhelné  elektrárny s tím, že 
by nebyla rentabilní. 

Beneš také potvrdil, že 
ČEZ v žalobě na společnost 
Škoda JS kvůli údajným 
chybným kontrolám po-
trubí v Jaderné elektrárně 
Dukovany bude požadovat 
další odškodnění. Firmu 
již žaluje o 611 milionů ko-
run, obdobnou výši údajně 
bude žádat i v brzké bu-
doucnosti. /čtk, msc/

Arsen Lazarevič

Jméno dcery amerického 
prezidenta Donalda Trumpa 
se může v Číně stát úspěš-
nou obchodní značkou. 
Alespoň podle čínských 
firem a podnikatelů, kteří 
v Pekingu podali celkem 
65 žádostí na registraci 
ochranné známky Ivanka. 

Jedna z tamních firem, 
která poskytuje služby spo-
jené se zdravím a hubnutím, 

podala dokonce 10 žádostí. 
Týden poté, co volby vyhrál 
Donald Trump, také žádost 
zaslala například společnost 
Fujian Yingjie, která chce 
značku Ivanka používat pro 
své dámské vložky. 

Čínské zákony umožňují 
podnikům používat cizí 
jména či čínské překlady 
jako ochranné známky, což 
vede k mnoha sporům. Vět-
šina žádostí se v současnos-
ti stále zpracovaná a není 
známo, zdali úřad jejich 
registraci vyhoví. 

Boj celebrit a zahranič-
ních firem je proti tomuto 
čínskému fenoménu velice 
složitý. Přesvědčila se o tom 
bývalá basketbalová hvězda 
Michael Jordan. Ten vedl 
právní bitvu se společností 
na výrobu obuvi Qiaodan 
Sports Co, jež používala jeho 
jméno. Jordan byl nucen 
vést složitý a nákladný 
čtyřletý spor, který rozsekl 
až čínský Nejvyšší soud 
rozhodnutím, že obuvník 
už nesmí značku nadále 
používat.  

číňané chtějí 
vydělat na ivance

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/fortuna-koupi-hattrick-za-vice-nez-dve-miliardy-stane-se-lidrem-v-rumunsku-1329173
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n Americko-mexické 
vztahy spějí od ná-
stupu Donalda Trum-
pa do Bílého domu 
k bodu mrazu.

 
Mexiko se zásadně ohrazu-
je proti novým pravidlům 
amerických úřadů, která 
výrazně rozšiřují možnosti 
deportací cizinců pobývají-
cích v USA nelegálně. Uvedl 
to mexický ministr zahraničí 
Luis Videgaray v den, kdy 
do země zavítal jeho americ-
ký protějšek Rex Tillerson, 
aby řešil spory obou zemí 
vyvolané tvrdým přístupem 
nového prezidenta Donalda 
Trumpa k otázkám migrace. 
„Mexická vláda ani Mexičané 
nemusejí přijmout opatření, 
která jedna vláda chce jed-
nostranně vnutit jiné,“ řekl 
s odkazem na nová pravidla 
pro deportace imigrantů.

Z instrukcí, které tento 
týden vydalo americké mini-
sterstvo vnitřní bezpečnosti 
vyplývá, že úřady mohou vy-
hošťovat přistěhovalce bez 
potřebných dokladů, kteří 
se dopustí byť jen drobného 
porušení zákona. 

Podle Videgaraye se 
Mexiku nelíbí ani to, že USA 
chtějí posílat na jeho území 
i lidi, kteří nejsou mexický-

mexiko ostře  
odmítá migrační
opatření uSa

NOVÝ
MAGAZÍN

Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s., 
infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

VYCHÁZÍ
27. ÚNORA

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?
26

69
30
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1 


 in
ze

rc
e

Maďarsko stáhne kandida-
turu Budapešti na pořádání 
letních olympijských her 
roku 2024. Toto rozhodnutí 
se zrodilo ve středu v noci 
na setkání premiéra Vik-
tora Orbána s primátorem 
hlavního města a předsedou 

Maďarského olympijského vý-
boru. Konkrétní krok zrušení 
kandidatury musí sice udělat 
metropole a olympijský výbor, 
ale je jasné, že z „olympijské 
uličky“ chce vycouvat vláda. 
Bezprostřední příčinou tohoto 
závažného rozhodnutí je 
úspěšná petiční akce pro 
vypsání referenda o tom, zda 
kandidovat nebo ne. Jen před 
několika týdny vzniklé hnutí 
Momentum pod petici žádající 
referendum s názvem NOlym-
piáda nasbíralo v Budapešti 
nejen potřebných 138 tisíc 
podpisů, ale přes 266 tisíc. 
V lidovém hlasování by – 
podle nejnovějších průzku-

mů – olympiáda propadla. 
Na referendum však nedojde. 
Vláda politické porážce 
„zdola“ stažením kandidatury 
předešla. 

Budapešť soutěžila s Los An-
geles a s Paříží, měla dokonce 
slušné šance, dvě výběrová 
kola měla za sebou, zářijové 
definitivní rozhodnutí mohla 
očekávat optimisticky. Zdálo se 
také, že shoda víceméně panu-
je i na politické scéně. Ale tak 
jak průběžně rostly plánované 
výdaje (naposledy tři miliardy 
eur), rostl i počet přívrženců 
referenda. A konec už znáte. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Olympijská 
kocovina

Grergor Martin 
Papucsek

Náš člověk v Budapešti 

Jan Pavec

Zaměstnanci vídeňského 
dopravního podniku mají 
čím dál větší starosti. 
Výstavba nové trasy U5 by 
měla začít už na konci příš-
tího roku, jenže městu se 
stále nepodařilo vykoupit 
všechny potřebné pozemky. 
„Momentálně s tím máme 
velké problémy,“ řekl 
deníku E15 od-
borný referent 
Markus Kel- 
lner, který 
je ve ví-
deňském 
dopravním 
podniku Wi-
ener Linien 
zodpovědný 
za plánování. 
„Příslušná oddě-
lení už vypracovávají 
nouzové plány, abychom 
mohli udržet termín dokon-
čení stavby v roce 2023.“ 

Už tak se radnice doká-
zala vyhnout významné-
mu zdržení. Nemusí totiž 
vyhodnocovat vliv stavby 
na životní prostředí EIA, 
když plánovanou výstavbu 
rozdělila na dva samostat-
né projekty, z nichž ani 
jeden nedosahuje délky, 
od níž je povinné zkoumání 
ekologických dopadů. 

U problémů s pozemky 
paralely s Prahou nekončí. 
Stejně jako metro D má být 
linka U5 plně automatic-
ká. Vozy se obejdou zcela 
bez řidičů, do dispečinku 

budou průběžně posílat 
data o rychlosti nebo o tom, 
jestli vlak nemá otevře-
né dveře. Automatický 
systém pak nazpátek bude 
vozidlům posílat informa-
ce o tom, zda a jak rychle 
mohou vyjet ze stanice. 

Řidiči zatím o svoje 
místa nepřijdou, protože se 
zároveň bude prodlužovat 

další linka metra. Pa-
sažéry ve stanicích 

bude od koleji-
ště oddělovat 

ochranná 
stěna s auto-
matickými 
dveřmi. 
Výběr vlaků 

s automatic-
kými systémy 

právě finišuje, 
dopravní podnik se 

rozhoduje mezi výrobci 
Siemens a Bombardier. Od-
hadovaná cena je 11 milionů 
eur za jednu soupravu.

Délka nových částí metra 
je celkem devět kilometrů, 
výstavba bude stát téměř 
miliardu eur. Financovat 
ji bude společně rakouská 
vláda a hlavní město. Pro-
jekt se stal na konci ledna 
terčem spolkového Účetní-
ho dvora, podle nějž stavba 
„není smysluplná“. Podle 
auditorů se už cíl vybudo-
vání základní sítě metra 
splnil. Vídeň sama zdů-
vodňuje nutnost výstavby 
populačním růstem. Městu 
každý rok přibývá 10 až 
15 tisíc obyvatel.  více e15.cz

vídeň zápolí s další 
výstavbou metra

Irácká armáda v Mosulu postupuje. Už má i letiště
Irácké vládní jednotky včera dobyly strategické letiště 
na jihu města Mosul. Bitva o ně trvala čtyři hodiny. Jde 
o strategický bod pro znovudobytí západní části města, 
které je poslední významnou baštou IS v Iráku. 

V ulicích Pekingu protestovali propuštění vojáci

Stovky čínských vojenských veteránů demonstrovaly 
v centru Pekingu. Stěžovali si na nedostatečnou podporu 
po propuštění z armády, jež snižuje stav o 300 tisíc členů.

Muslimové se složili na opravu židovského hřbitova

Američtí muslimové pomohli shromáždit desítky tisíc 
dolarů na opravu židovského hřbitova v St. Louis. Více než 
170 náhrobků na hřbitově, který na tomto místě stojí už 
přes sto let, poničili o uplynulém víkendu vandalové. /čtk/

Krátce

Ministr vnitřní bezpeč-
nosti John Kelly, který spolu 
s Tillersonem do Mexika 
ve středu zamířil, krátce 
předtím v sousední Guate-
male řekl, že USA se nechys-
tají k masovým deportacím. 
Dodal nicméně, že ti, kteří 
budou od nynějška zachyce-
ni na hranicích bez potřeb-
ných dokladů, budou posláni 
zpět.

Americko-mexické vztahy 
poznamenal zásadní šrám 
poté, co Trump v lednu 
zopakoval svůj požadavek, 
aby zeď, kterou chce postavit 
na hranicích, zaplatilo Mexi-
ko. Prezident Enrique Peňa 
Nieto to odmítl a zrušil svou 
plánovanou cestu do Wa-
shingtonu. /čtk/

mi občany a pouze použijí 
Mexiko jako tranzitní zemi 
k cestě z některého dalšího 
latinskoamerického státu. 
„I my máme kontrolu nad 
svou hranicí a budeme ji 
plně uplatňovat,“ prohlásil 
ministr s tím, že jeho země je 
připravená se sporem jít až 
před OSN. 

na hranici. Mezi hlavní témata jednání amerických ministrů 
s mexickým prezidentem patřila i pohraniční zeď.
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Výstavba
nových částí 
metra o délce

devět
kilometrů bude 

stát téměř 
miliardu eur.
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Fotografování bolí

Anna Vacková

 Proč jste si vybral z celé 
fotografické škály zrovna 
reportáž?
Nejvíc sedí k mé povaze. Rád 
cestuji, poznávám nové věci 
a to mi reportáž umožňuje. 
Země vídám často ve zlo-
mových situacích: revoluce, 
povstání, války. Díky tomu 
je poznáte víc do hloubky, 
lidé nemají čas na přetvářku, 
bojují o život nebo svobodu.

 Vaše poslední výstava 
se jmenuje 10 let. Proč „je-
nom“ deset?
Je to doba od poslední vy-
dané knihy Stories, ta končí 

snímky z roku 2006. Chtěl 
jsem, aby bylo okamžitě 
jasné, které období doku-
mentuji.

 Za posledních deset let 
se mnoho stalo…
Jsou to zlomové okamžiky 
velmi pochmurné dekády, 
konkrétně dvanáct reportáží. 
Je zde arabské jaro, které 
bylo spouštěčem uprchlické 
krize, jíž výstava končí. Dále 
Majdan a situace na východní 
Ukrajině, která je nám velice 
blízká a ovlivnila vývoj v Ev-
ropě i vztah k Rusku. Byl jsem 
v Severní Koreji, ta reprezen-
tuje nejméně svobodnou část 
světa. Lidstvo zažilo přírodní 

katastrofy jako zemětřesení 
na Haiti, tajfun na Filipínách, 
nejsilnější za posledních dva-
cet let. Všechny události jsou 
smutné, ale neměli bychom je 
přehlížet.

 Války, přírodní kata-
strofy. Byly tohle nejhorší 
zážitky?
Fotil jsem reportáž o prosti-
tutkách v jednom z největších 
slumů v Africe, v Kibeře. 
Ženy jsou nedobrovolnými 
prostitutkami, zároveň je to 
jediná možnost, jak uživit 
potomky, manželé je opustili. 
Jejich klientelu tvoří nejnižší 
společenská třída, muži ze 
slumu. Byla to jedna z nejdrs-

nějších reportáží, kterou jsem 
kdy fotil, zachycoval jsem 
poslední stadium jejich živo-
ta. Dostal jsem se tam díky 
neziskové organizaci a jejich 
terénním pracovnicím, které 
docházejí do Kibery pravi-
delně. Přesně jsem věděl, 
do které chatrče jít. Nairobi 
samo o sobě je dost nebezpeč-
né město a slum o to více. Měl 
jsem i člověka jako ochranku, 
přesto bylo možné fotit pouze 
do tří odpoledne.

 Vidím, že vybrat jednu 
reportáž z těch nejhorších 
momentů je těžké. 
Nejhorší rozhodně není jed-
na událost. Témata posled-
ních let se nás bezprostředně 
dotýkají – uprchlická krize 
nebo situace na Ukrajině. 
Před lety mi všichni říkali, 
že ty problémy jsou daleko 
v Africe nebo v Asii, ale teď 
jsou mnohem blíž. Některé 
události jsem fotil přímo 
v Evropě, například největší 
romské ghetto Luník IX. 
Tam to vypadá podobně jako 
Haiti po zemětřesení. Lidé 
si neuvědomují, v čem žijí, 

neřeší, co se děje za jejich 
okny. Situace je tam tragická, 
nezaměstnanost 97 procent, 
život v odpadu s krysami 
a nemocemi, v čemž vyrůs-
tají děti a spousta jich fetuje 
lepidlo. Všechna ta místa 
a události, kde jsem byl, 
nesou společný jmenovatel 
a obtížně se zaznamenávají.

 Lidé si asi nedokážou 
představit, co obnáší dostat 
se na takové místo.
To je problém fotografa. Je 
logické, že když chcete fotit 
místo zničené tajfunem, 

n Více než třicet let zaznamenává nejhorší události 
po celém světě. Tvorbu z poslední dekády teď fotograf jan 
šibík vystavuje na pražské Staroměstské radnici. „Byla to 
jedna z nejdrsnějších situací, které jsem kdy fotil,“ popisuje 
fotograf desetidenní reportáž o prostitutkách v jednom 
z největších slumů v Africe. „Zachycoval jsem poslední 
stadium jejich života.“

 Před lety mi 
všichni říkali, že 
ty problémy jsou 
daleko v Africe 
nebo v Asii, ale teď 
jsou mnohem blíž. 
Některé události 
jsem fotil přímo 
v Evropě…
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od roku 1985 
podnikl přes 
dvě stě cest 
do všech 
koutů světa. 
Fotografoval konec 
komunismu v evropě, pád 
berlínské zdi, sametovou 
revoluci v Československu 
i krvavý zánik Ceauceskova 
režimu v rumunsku. V roce 
2004 obsadil v soutěži 
World Press Photo třetí místo 
v kategorii Sportovní příběhy. 
téměř každý ročník získal 
cenu v Czech Press Photo.

jan  
šibík (54)

bude obtížné se tam dostat: 
nefunguje doprava, není kde 
spát, co jíst. O tom povídat 
nechci, důležitý je výsledek, 
ty fotografie.

 Většina redakcí teď 
na fotografech šetří. Sám 
jste situaci označil za smrt 
fotožurnalistiky. Jsou 
za tím jen peníze?
Z velké části samozřejmě, 
tištěná média už zdaleka 
nemají takové prostředky. 
Mít vlastní fotografy je velký 
luxus a poslat někoho přímo 
na místo je nesmírně drahé. 
Fotky je možné koupit za pár 
dolarů z agentury. V jednom 
okamžiku tento přístup za-
čne ovlivňovat kvalitu médií, 
všichni mají stejné zprávy 
převzaté z agentur.

 Obecně vzato, nemohou 
si fotografové za úpadek 
tak trochu sami? Když se 
podíváte na vítězné foto-
grafie World Press Photo, je 
to velká deprese. Nemají už 
toho lidé dost?
Nesouhlasím s takovým ná-
zorem ani s pojmenováním. 
Silná fotka s přesahem má 
své místo a právo na existen-
ci. Podle mě se má zazname-
návat všechno, ale záleží jak. 
Když je situace hrůzná, tím 
spíš si myslím, že by měla 
fotka existovat. Nemyslím, 
že jsou lidé přesycení drama-
tickými situacemi. Velká část 
je apatická a zajímá se pouze 
o svoje problémy a ty jsou 
mnohem nižšího řádu než 
příběhy lidí na fotografiích. 
Nechci fotit jen to hrůzné, 
ale nejde před tím strkat hla-
vu do písku. Díky obrazům 
může nastat uvědomění, jak 
se máme dobře vůči zemím 
třetího světa.

 Roky jste pracoval pro 
Reflex. Nezvažoval jste 
po odchodu o práci pro ně-
jakou světovou agenturu?
Ne, nebylo to možné. Od-
chody z redakcí v té době 
postihly mnoho světových 
médií i agentur. Při práci pro 
agenturu také máte na sta-
rosti pouze konkrétní region. 
Ale já se chci svobodně 
rozhodnout, kam pojedu. 
Musel jsem vymyslet, jak 
získám prostředky. Takže 
pořádám workshopy, jak 
fotit zrcadlovkou i mobilem, 
doma i v zahraničí. Lidé jsou 
ochotni zaplatit za zkušenos-
ti, jsem s nimi na ulici a vedu 
je. Dělají velké pokroky a jsou 
spokojení. Nestydím se fotit 
svatby, mám k tomu okamži-
ku velký respekt.

 Mladí lidé už nechtě-
jí číst, koukají hlavně 
na videa, i vy jste se musel 
přizpůsobit a začal jste je 
točit. Jak se ve vašem pojetí 
liší od fotografie?
Vždy je nutné přizpůsobit 
se aktuální době a vývoji. 
Mladí čtou méně, a když, tak 
hlavně na tabletu, tištěná 
média jsou pro ně až na vý-
jimky mrtvá. Na video ale 
kliknou. Dělám krátká videa 
na telefon s velkou mírou 
autenticity. Jsou fungujícím 
prostředkem k oslovení 
nových lidí. Nese to s sebou 
ale i problémy: když jsem 
například dělal reportáž 
o sexturismu v Thajsku, byla 
tištěná reportáž hlubokou 
sociální sondou o seniorech 
ze Západu, kteří uvěří své 
atraktivitě a náklonnosti 
mladých Thajek. Naopak 
ve formátu tříminutového 
videa najednou působila 
velmi povrchně. S tím zápa-
sím. Tištěná fotka má úplně 
jiný rozměr, máte čas si ji 
prohlížet na velkém formátu 
a hledat v ní symboliku.

 Člověk ale dnes musí 
být multimediální, chce-li 
obstát.
Uvědomuji si to moc dobře. 
I když je pro mě klasická fo-
tografie nejdůležitější, před 
novými technologiemi se ne-
uzavírám. Lidé se ptají, proč 
nefotím světové události mo-
bilem. Mám strach, že pak 
ten klíčový záběr nebudu 
mít na zrcadlovce a nepůjde 
z ní udělat pořádná fotka.

 Mobilem nebo levnou zr-
cadlovkou dnes fotí téměř 
každý. Neztrácí se z foto-
grafie exkluzivita?
Proti focení mobilem nic 
nemám, beru ho jako nový 
žánr se svými limity. Má 
velké výhody, máme ho vždy 
u sebe a lidé vás nepova-
žují za fotografa. Tím, jak 
se nechci uzavírat před 
novými technologiemi, 
vyučuji i focení mobilem. 
I tady jsem našel svůj styl: 
fotím ve čtvercovém formátu 
hlavně černobíle. Překvapivě 
se z telefonu dá vytáhnout 
pěkná fotka, dokonce jsem 

jich i pár prodal. Telefony 
jsou při mnoha událostech 
klíčové: ukazují, co se vlast-
ně na místě stalo. Zrcadlovky 
ale nenahradí.

 Jste znám tím, že ne- 
uznáváte manipulaci ve fo-
tografii. Je to dnes velký 
problém? 
Míra manipulace je pořád 
stejná, jde ale hlavně o žánr. 
Nedovedu si představit, že by 
v mezní situaci někdo doká-
zal naaranžovat mrtvá těla, 

aby mu kompozičně ladila. 
To je zrůdnost. Samozřejmě 
u portrétu je to něco jiného.

 Získal jste mnoho 
ocenění ve fotografických 
soutěžích jako World Press 
Photo nebo Czech Press 
Photo. Jsou fotografové 
soutěživější než ostatní 
umělci?
Těch soutěží je opravdu mno-
ho a jiné umělecké obory jich 
zdaleka tolik nemají. Lidé se 
jich rádi účastní. Problém 

 Pořád si myslím, že 
právě dokumentování 
hrůz může nakonec 
pomoci situaci změnit 
k lepšímu.

je hodnocení fotografií, je to 
velmi subjektivní. Co porota, 
to jiný vítěz, někdy je to až 
absurdní. Už tam fotografie 
neposílám, ale sleduji je. 

 Mohla by přijít změna, 
když je Czech Press Photo 
v rukou nových majitelů?
Ano, vidím tam takové ten-
dence. Majitelka chce obsah 
soutěže více zpřístupnit 
lidem a klade důraz na foto-
grafie pozitivnějšího ladění. 
Tomu rozumím, ale ty zlé 
věci se dějí, takže se objeví 
a nelze je vynechat. Existují 
kategorie jako portrét, příro-
da nebo sport, které mohou 
mít mnohem pozitivnější 
vyznění. Ale pořád si mys-
lím, že právě dokumentování 
hrůz může nakonec pomoci 
situaci změnit k lepšímu.

 Sledujete současnou 
českou fotografii a vidíte 
nějaké výrazné osobnosti?
Sleduji, ale výrazných mla-
dých talentů tolik nevidím. 
Ve skutečnosti je focení 
na několik desítek let a lidé 
se zdokonalují po krůčcích. 
U zpěvu je okamžitě jasné, 
zda máte talent. U fotografie 
to tak není. K tomuto řemes-
lu je opravdu potřeba velké 
množství píle. Na druhou 
stranu je možné se focení 
do jisté míry naučit, vidím 
to i na svých workshopech. 
Přítelkyně o mně říká, že na-
učím fotit i slepého. Jakmile 
jste pohotový a rozpoznáte 
situace, víte, jak blízko být, 
pravděpodobnost dobré 
fotografie stoupá. Ale ta píle 
je nutná. Někdy chodíte de-
sítky hodin na stejné místo, 
je to únavné, čekáte a pak… 
pak možná přijde ten správ-
ný okamžik. Proto říkám, že 
fotografování bolí.
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 Mexická vláda ani Mexičané nemusejí 
přijmout opatření, která jedna vláda 
chce jednostranně vnutit jiné,

řekl mexický ministr zahraničí 
Luis Videgaray
str. 10
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Sobotka aneb 
Příběh muže 
bez názoru
Kdyby politika byla obor 
na úrovni matematiky, 
musel by Bohuslav Sobotka 
nejspíš uspět. Je to přece tak 
logické: je osm měsíců před 
volbami a voliči ČSSD, jak 
ukázaly krajské volby, utíkají 
k Andreji Babišovi. Proto 
zvednu téměř sto padesát 
let starý prapor sociální 
demokracie s nápisem 
„progresivní zdanění“, ob-

rátím výrazně zdaňovanou 
menšinu proti většině, která 
si o fous polepší, a úspěch 
se dostaví. Jenže politika je 
z dobré poloviny psycholo-
gie, takže tentokrát tento 
kalkul nezafunguje. Důvod?

Celé dlouhé tři roky před-
seda ČSSD Bohuslav Sobotka 
vypouštěl signály, že nestojí 
o „starý“ sociálnědemokra-
tický voličský kmen, který 
považoval za neperspektivní 
on i jeho poradci. Tuhle tezi 
vyslovilo jeho okolí napo-
sledy loni v říjnu po pro-
hraných krajských volbách. 
Spřízněný filozof Václav 
Bělohradský napsal, že ČSSD 
se musí odříznout od tradi-
cionalistické vrstvy voličů, 
a Sobotka dodal, že chce 
voliče Pirátů a zelených. 
Následně se ovšem jal dělat 
politiku, která to popírala.

Hodně to vycházelo ze 
Sobotkova osobnostního za-
měření. On sám si předsed-
nickou funkci nevybojoval, 
ale doslova vyseděl. Nebýt 
finančního a intelektuálního 
zázemí, které mu poskytu-
je pražský advokát Radek 
Pokorný, byl by nejvýš místo-
předsedou nějakého výboru, 
kde se cení hlavně brzký 
příchod do práce. Sobotka 
prostě je úřednický činorodý 
tvor, kterého ale děsí každá 
netradiční věc a většinou 
vyslovuje názory těch lidí ze 
svého okolí, s nimiž se setká 
naposled. V klidných dobách 
to nemusí být špatná vlast-
nost. V rozbouřených, jako 
během evropské migrační 
krize v létě 2015, chtějí lidé 
slyšet jasný názor. Sobotko-
vo lavírování tehdy neuspo-
kojilo nikoho.

Aby vnesl novou dyna-
miku do své vlády, pokusil 
se zlepšit image kabinetu 
rekonstrukcí. Proti se však 
postavili koaliční partneři, 
takže nakonec postupně 
odvolal jen tři své minist-
ry (Dienstbier, Němeček, 
Mládek). Odvoláním Jiřího 
Dienstbiera si Sobotka defi-
nitivně spálil most do tábora 
velkoměstských liberálů, 
jimiž chtěl druhdy nahradit 
své tradicionalistické voliče. 
Příčiny konce ministra 
zdravotnictví a ministra prů-
myslu, kteří patřili k lepší 
části kabinetu, zůstaly širší 
veřejnosti utajeny. 

A pak začal premiér 
přistupovat k politice jako 
k matematice. Vzal počítač, 
napěchoval ho daty a vyšel 
mu racionální konstrukt 
– musí Babiše natlačit dopra-

va, aby jej odcizil levicovým 
voličů, kteří se pokorně 
vrátí zpět tam, kam patří. 
Nejdříve ohlásil strategické 
partnerství s KSČM a pak 
přišel s programem vyššího 
zdanění lidí nad 50 tisíc 
hrubého, tedy velké části 
oněch velkoměstských libe-
rálů v trendy oborech typu 
ICT. Výsledkem bylo nejen 
jejich zděšení, ale i poprask 
v ČSSD, protože tento krok 
Sobotka se stranou nekon-
zultoval. Upekl ho s týmem 
poradců v čele s Vladimírem 
Špidlou. 

V těchto dnech jsme 
svědky poslední fáze kariéry 
„muže bez názoru“, který se 
dostal až tam, kde se nikdy 
neměl octnout.

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka



ným filmem nejen 
z těch nominova-
ných na Oscara, 
ale ze všech 
filmů loňské-
ho roku. 

Film tak 
nejspíše 
vyhovuje 
části liberální 
Ameriky  
v době, kdy se 
výrazně po nástu-
pu nového prezidenta 
Donalda Trumpa proměňuje 
její politika.

Moonlight patří  
k větším favoritům 

než sci-fi snímek 
Příchozí, ačkoliv 

má film o dvě 
nominace 
méně. Šest 
nominací má 
také snímek 

na pokraji 
dramatu 

a dojáku Lion 
režiséra Gartha 

Davise.
Podle odborného časopi-

su Variety přitom k jistým 

tipům patří i kategorie nej-
lepší herečky ve vedlejší roli. 
Tu by měla získat Viola Davi-
sová za roli ve filmu Denzela 
Washingtona Fences.

Pozornost diváků přímého 
přenosu, který bude tradičně 
přenášet v noci z neděle 
na pondělí i Česká televize, 
bude směřovat i k herecké 
legendě Meryl Streepové. 
Držitelka tří Oscarů byla 
totiž letos na tuto cenu 
nominována již podvacáté, 
což je rekordem v historii. 
Letos nominaci získala za 

roli netalentované, ale o to 
úpornější zpěvačky ve filmu 
Božská Florence. Velkou 
konkurencí jí ale budou 
Isabella Huppertová 
z francouzského filmu Elle 
a Emma Stoneová právě z La 
La Landu.

V kategorii nejlepší celove-
černí animovaný film je pak 
největším favoritem studio 
Walt Disney. Legendární 
firma získala nominace hned 
za dva celovečerní filmy, 
zatímco tradiční konkurent 
Pixar žádnou.

V kategorii
nejlepší film se v noci

z neděle na pondělí 
o Oscara utká

devět
celovečerních snímků. 
Favoritem je muzikál

La La Land.
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n Již po 89. se budou 
v noci z neděle na 
pondělí udělovat 
prestižní filmové ceny 
Oscar. Rekordních 
čtrnáct nominací má 
muzikál La La Land.

Dušan Kütner

Tipovat vítěze letošního 
ročníku udělování prestiž-
ních cen Americké filmové 
akademie Oscar bude zřejmě 
o něco snazší než jindy. 
Američtí kritikové se vrátili 
k fenoménu tamní scény – 
muzikálu – a zástupce toho-
to žánru La La Land režiséra 
Damiena Chazelleho by tak 
měl podle prvních odhadů 
proměnit nemalou část ze 
svých čtrnácti nominací.

Důvodem není jen to, že 
stejně vysokého počtu nomi-
nací v minulosti dosáhly jen 
dva filmy – přesně dvacet let 
starý kasovní trhák Titanik, 
který získal jedenáct sošek, 
a dávný snímek z roku 1950 
Vše o Evě, který se nako-
nec mohl pochlubit šesti 
soškami.

Roli bude hrát i vysoký 
náskok v počtu nominací 
nad dalšími konkurenty, 
kterých je jen v hlavní 
kategorii nejlepší film osm. 
K nim patří především 
černošské drama Moonlight 
od Barryho Jenkinse s osmi 
nominacemi. Samotný film 
je totiž v současné době 
podle odborného serveru 
Metacritics nejvíce oceňova-

Favoritem oscarů je stále 
muzikál la la land a moonlight

miloStná romance. Režisér Damien Chazelle se vrátil ke klasickému hollywoodskému milostnému románu a muzikálu s velkolepými 
tanečními čísly zároveň. Získal za to rekodních čtrnáct nominací, což se v historii oscarů podařilo pouze dvěma filmům.
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Kristiána na Febiofestu 
získá Jan Tříska

Český herec Jan Tříska bude 
oceněn na letošním festivalu 
Febiofest jednou z hlavních 
cen Kristián za přínos světové 
kinematografii. Tříska, který 
loni oslavil kulatých osmde-
sát let, kvůli tomu na festival 
přijede ze Spojených států, 
kde dlouhodobě žije. Cenu 
Kristián získají také americký 

režisér Abel Ferrara a britský 
kameraman polského původu 
a dvorní spolupracovník 
Davida Cronenberga Peter 
Suschitzky. 

Brit Awards ocenily 
Davida Bowieho
Loni zesnulý britský hu-
debník David Bowie se stal 
hlavní postavou letošního 
udělování hudebních cen 

Brit Awards. Byl zvolen 
nejlepším sólovým interpre-
tem, jeho album Blackstar se 
pak stalo nejlepším britským 
albem roku. Ocenění se v ka-
tegoriích určených domácím 
umělcům dočkala rovněž 
zpěvačka Emeli Sandéová či 
skupina The 1975. Nejlepšími 
zahraničními hudebníky 
byli vyhlášeni rapper Drake, 
zpěvačka Beyoncé a skupina 
A Tribe Called Quest. /čtk, duk/

Krátce Tipy

Nova Cinema • pátek 20.00

stopařův průvodce  
po galaxii

Filmové zpracování 
kultovního sci-fi románu 
Douglase adamse 
o zničení země kvůli stavbě 
intergalaktické dálnice. Jednu 
ze svých prvních hlavních 
rolí ve snímku vytvořil martin 
Freeman.
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Tipy pro volný čas
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Pozvánka do globální 
vesnice uprostřed Prahy

Legendární Thievery Corpo-
ration se představí se svou 
originální kompilaci všemož-
ných žánrů v sobotu v klubu 
Roxy. Obvyklé duo Rob Garza 
a Eric Hilton a další hudeb-
níci se prý budou snažit 
návštěvníky klubu přesvěd-
čit o tom, že svět je jedna 
globální vesnice, která se 
v jeden večer může zhmotnit 
na jednom pódiu v Praze. 

za Poznáním

Milevské maškary mají 
kořeny v 19. století

V budově České spořitelny 
na náměstí Edvarda Beneše 
v Milevsku bylo včera slav-
nostně otevřeno Muzeum 
milevských maškar. To byl 
však jen začátek třídenní 
oslavy masopustu v tomto 
jihočeském městě. Zítřejší 
jarmark a vepřové hody vy-
vrcholí tradičním průvodem 
masek, jejichž kořeny sahají 
až do 19. století. 

on-line záBava

Kongresové centrum 
se otevírá mladým

„Nejnabušenější“ festival 
moderní on-line zábavy 4fans 
slibuje zítra v Kongresovém 
centru zábavný program, 
show na pódiu, PC hernu, LP 
challenge, soutěže, worksho-
py, živé hraní, turnaje a auto- 
gramiády pro všechny you-
tubery, vloggery, letsplayery, 
cosplayery, gejmery, yoyery 
a vůbec všechny, kdo se chtějí 
pobavit.

matějSká

V Holešovicích začíná 
první jarní pouť v Evropě

Zítra otvírá na holešovickém 
výstavišti matějská pouť, 
první jarní pouť v Evropě. 
Všechny tradiční i nové 
zahraniční atrakce – horská 
dráha, centrifuga, straši-
delný zámek, dům smíchu, 
střelnice, kolotoče, houpač-
ky, skákací hrady, houpací 
lodě i lochnesky – jsou vyla-
děny tak, aby hned první den 
zvládly i největší nával.

DeguStace

Prvorepublikové menu 
v Grand Hotelu  Bohemia

U příležitosti výročí 90 let 
od založení Grand Hotelu 
Bohemia sestavil jeho šéf-
kuchař dnes a zítra unikátní 
pětichodové menu. Jednot-
livé pokrmy byly připraveny 
z dochovaných receptů, 
podle nichž se v hotelu vařilo 
pro politickou, uměleckou 
a podnikatelskou smetánku 
ve dvacátých a třicátých 
letech minulého století. /hý/
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čtyři králové. 
Jedním z největších 
a nejznámějších 
karnevalů u našich 
severních sousedů 
v německu je ten 
v Kolíně nad Rýnem. 
Je tu slaven po sta-
letí a dnes ve městě 
existuje více než 
160 karnevalových 
společností, které 
všechny organizují 
hodokvasné slav-
nosti.
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